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:ملخص  

 

 

.العلاقات العامة، المإسسة العمومٌة، الأداء المإسسً، جمهور العلاقات العامة:الكلمات المفتاحٌة   

    تواجه المإسسة الٌوم مجموعة من المتؽٌرات البٌبٌة والتحدٌات الصعبة،بحٌث أصبحت بحاجة إلى 

إدارة متخصصة لمواجهة كل هذه المتؽٌرات والتحدٌات،ومن بٌن تلك الأدوات وأكثرها أهمٌة نجد 

العلاقات العامة باعتبارها وظٌفة إدارٌة تإمن حسن تسٌٌر المإسسة وأدابها،فعلى الرؼم من انتشار 

الدراسة العلمٌة للعلاقات العامة إلا أن الممارسة العملٌة ما زالت تواجه العدٌد من الصعاب،وقد أثبتت 

المإسسة العمومٌة الجزابرٌة فً تجربتها الطوٌلة لسٌاسات التنمٌة المتعاقبة أن الطرٌق نحو الفعالٌة 

وتحقٌق الأداء المإسسً ٌمر حتما عبر اعتمادها لأسالٌب حدٌثة فً تسٌٌر وإقامة علاقات جٌدة مع البٌبة 

الداخلٌة والخارجٌة وهذا ما تهدؾ إلٌه وظٌفة العلاقات العامة،وفً هذا الإطار حاولنا معالجة هذا 

الموضوع من الناحٌة المنهجٌة والنظرٌة والتطبٌقٌة مستهدفٌن من خلاله إبراز أهمٌة العلاقات العامة 

على مستوى المإسسة العمومٌة الجزابرٌة على وجه الخصوص من خلال دراستنا المٌدانٌة التً 

الخروب،والحث على ضرورة العمل على تخصٌص ب«محمد بوضٌاؾ»أجرٌناها بالمإسسة الاستشفابٌة 

. جهاز للعلاقات العامة على مستوى الهٌاكل التنظٌمٌة للمإسسات العمومٌة للحفاظ على مكانتها وإدارتها   

                

    Abstract: 

     Today the company faces a group of  inviromental changes, and diffinlt 

challenges, so it needs a special administraion to fax all these changes, and 

challenges. Some of these tools, and the most important of  ite find that general 

relation is tha way to insurance the best management of  thar  company, and st 

workes. Nevertheless from the sprerd of the xientific study to the general 

relation, but until now this scientifc practicefaces many difficulties. But the 

general Algerian company improves its expenones long for the prosperity. From 

using modern ways to manage, and do a good relation with enternal and 

external environment. And thés is the aim of the function of the general relation. 

Jn addition to the we try to treat this subject from theoritical, and practical side. 

Finally the aim of thés work to improve the importent of the general relation to 

the general Algerian company  specially from the practice that we do its in the 

Hospital «Mohamed Boudiaf» in El khroub. And encourage the necessity of 

work from specialise asystem of general relation in these general companies to 

save its place, and do its role. 
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